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Léto končí, škola začíná

Kdyňsko navštívil kardinál Dominik Duka. Na snímku s manželi Toušový‑
mi ze statku U Vítků v Nových Pocinovicích.                         Vlastimil Hálek

Sedm nových prvňáčků si svůj první den ve škole užilo také ve Všerubech.
Školní rok zahájili tradičně ve velké třídě, kde všechny přivítala paní ře‑
ditelka, a poté už je v pěkně vyzdobené třídě uvítala nová paní učitelka.
Vedle malých dárečků, školních potřeb a učebnic, které na ně čekaly na
lavicích, dostali od zástupkyně obce balíček sladkostí a od sdružení rodi‑
čů pěknou knížku.  R. Reifová

Slavnostní zahájení školního roku 2023/24 se konalo 4. září v 8 h před hlav‑
ním vchodem budovy Základní školy v Kolovči. Velký den to byl především
pro prvňáčky, pro které se letos v ZŠ Koloveč otevřely dvě třídy.   Petr Dolejš

Slavnostní zahájení školního roku v Mrákově. Více str. 7
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Den otevřených dveří se konal v sobotu 2. září od 10 do 19 h. v areálu ZOD Mrákov.
Cílem bylo seznámit veřejnost

s novými a modernizovanými postu‐
py v zemědělství, s tradičními hod‐
notami řádného hospodáře a záro‐
veň ukázat, jak zemědělství ve sku‐
tečnosti vypadá, a napravit spoustu
mýtů, které se o zemědělství mezi
veřejností i v médiích vypráví. Druž‐
stvo ukázalo, že zemědělství je mo‐
derní a perspektivní obor. Účastníci
měli možnost navštívit jednotlivé
provozy a farmy družstva, pro děti
byl připraven naučný a zároveň i zá‐
bavný program se zemědělskou té‐
matikou. 

Děkujeme všem, kteří si 
k nám našli cestu.

Marie Schořová

Absolventi kdyňské základní školy se setkali na Škarmance. Celý tento ročník letos oslavil šedesátku. (red)

Kardinál trávil čas i se starosty

Kardinál Duka přijal pozvání senátora Vladislava Vilímce (2. zprava) na Kdyňsko. Během návštěvy
si našel čas i na starostku Dlažova Martu Tomanovou (zleva), starostku Pocinovic Marii Homolko‑
vou a ředitelku MAS Český les, z. s., Sylvu Heidlerovou.                                                                                    (vh)

Výstavba malé vodní
nádrže u Chodské Lhoty
V dolní části obce Chodská Lhota za fotbalo‐
vým hřištěm v místě zvaném Přibulky probí‐
há budování nového rybníku a třech tůní.
Rybník má mít rozlohu 0,94 ha a bude do‐
končen v prosinci tohoto roku.          M. Jäger

Šedesátiletí spolužáci ze základky

Den otevřených dveří v Mrákově



Kardinál Dominik Duka na Kdyňsku
sloužil bohoslužbu v kostele sv. Archan‑
děla Michaela ve Všerubech k památce
politických vězňů.

Zřejmě vůbec poprvé, pokud ne‑
počítám úprk kardinála Cesarini‑
ho z bitvy u Domažlic, která se
ale odehrála či neodehrála spíše
na Kdyňsku, zavítal do našich
končin  po papeži hodnostně nej‑
vyšší představitel katolické círk‑
ve a jediný náš žijící kardinál J. E.
Dominik Duka. 

Mám radost, že jsem, jako sená‑
tor a předseda Dobrovolného
svazku obcí Kdyňsko, mohl vy‑
užít návštěvy u pana prezidenta
na Pražském hradě k pozvání pa‑
na kardinála do Všerub a dalších
míst domažlického okresu. Přijal
moje pozvání,  a to i v souvislosti
s tím, že fakticky jediný žijící po‑
litický vězeň z padesátých let a
stávající čestný předseda Konfe‑
derace politických vězňů Franti‑
šek Wiendl z Klatov se dožívá v
letošním roce velkého jubilea
rovných 100 let. František
Wiendl je stále obdivuhodně čin‑
ný a účastnil se jak bohoslužby, tak tra‑
dičního setkání u památníku Všerubský
kámen i slavnostního oběda s panem
kardinálem u manželů Toušových v No‑
vých Pocinovicích. 

I já jsem pana kardinála doprovázel po
celý návštěvní den. Ještě před bohosluž‑
bou navštívil Dominik Duka v červené
klerice budovu Úřadu městyse Všeruby,
kde ho uvítal starosta Václav Bernard
s paní místostarostkou. Pan kardinál se
pak zapsal do pamětní knihy městyse.
Dominik Duka přijel obeznámený s his‑
torií našeho regionu. V mládí trávil čas
na Chodsku, a proto se chtěl  zastavit ta‑
ké v  Klenčí u hrobu Jindřicha Šimona
Baara, národního umělce Jindřicha Jin‑
dřicha a zavítal i do Šitboře, rodiště vý‑
znamného středověkého literáta zvané‑
ho Jan ze Šitboře  či Žatce. Tam se setkal
nejen se starostou města Poběžovice, zá‑
stupcem německých rodáků,  ale i zá‑
stupci spolku Mikuláš, kterým  nabídl
pomoc v jejich snaze obnovit tamní kos‑
tel sv. Mikuláše. 

Dominik Duka je jedním ze 192 žijících
kardinálů a byť je již emeritním praž‑
ským arcibiskupem, stále patří nejen
mezi nejvyšší církevní hodnostáře, ale
i výrazné osobnosti našeho společenské‑
ho života. Již na mši, která svým geniem
loci musela dojmout i nepravidelně
praktikující věřící, se projevila jeho
mimořádná znalost historie. Dominik
Duka vyzdvihl příklad odvahy, lásky a cti
politicky perzekuovaných lidí.  Byť sám

také politický vězeň v začátku osmdesá‑
tých let, uvedl, že se nechce  srovnávat
s těmi, kteří si odseděli v padesátých le‑
tech mnohaleté tresty v komunistických

kriminálech. Koncelebranty na mši svaté
byli bývalý vikář, mons. Miroslav Kra‑
tochvíl, stávající administrátor kdyňské
a mrákovské farnosti P. Miroslav Ada‑
mec, který také pana kardinála srdečně
přivítal, P. František Kaplánek a kleneč‑
ský farář Ivan Pavlíček. Na mši byl příto‑
men i někdejší náčelník generálního štá‑
bu Josef Bečvář. 
U památníku zahájil setkání Josef Touš
ml., a společně jsme pak přivítali kardi‑
nála Dominika Duku, Františka Wiendla
i další starosty či jejich zástupce z Do‑
mažlic,  Pocinovic, Chodské Lhoty, Dlažo‑
va a Hartmanic. Vzpomenul jsem účasti
mnohých významných osobností na pra‑
videlných setkáních u Všerubského ka‑
mene, od jehož odhalení generálem Jose‑
fem Buršíkem letos uplynulo 27 let, jaký‑
mi byli např. političtí vězni mons. Václav
Dvořák, bývalý generální vikář českobu‑
dějovické diecéze, předchůdce Dominika
Duky na biskupském stolci královéhra‑
decké diecéze, arcibiskup Karel Otčená‑
šek, čestný občan města Domažlice a tak‑
též nositel řádu TGM Jakub Blacký, nebo
Josef Touš st., hlavní iniciátor vzniku pa‑
mátníku. Bylo třeba připomenout také
zásluhy bývalého  přednosty Okresního
úřadu Domažlice Pavla Faschingbauera
o vznik památníku. 
Tehdy ještě byla doba komunistického
režimu včetně těch největších zločinů
z padesátých let v živé paměti. Po těch
mnoha letech  postupně přímých pamět‑
níků ubývá. Právě proto je třeba každo‑

ročně vzpomenout osudy perzekuova‑
ných lidí nejen k úctě jim samotným, ale
kvůli informovanosti především budoucí
generaci. Zvláště v poslední době si uvě‑

domujeme, že boj za skutečnou
svobodu je bojem nekonečným a
každá generace fakticky tento
boj musí podstoupit. 
Na setkání sympaticky vystoupil
i syn Pavla Faschingbauera, vyni‑
kající sportovec a zastupitel měs‑
ta Domažlice. Doprovodem mu
byla dcera, prý aby mladší gene‑
race dokázala předávat  odkaz bý‑
valých politických vězňů. Na závěr
setkání se kardinál Dominik Du‑
ka pomodlil za všechny politické
vězně a účastníky setkání.   Roz‑
loučil se velmi uvolněnou po‑
známkou o svých zřejmě nově
používaných naslouchadlech, kte‑
rá mu zatím neumožňují vyhod‑
notit věrný obraz toho, zda mluví
spíše potichu nebo více nahlas. 
Kardinál Dominik Duka poobě‑
dval v Nových Pocinovicích
u manželů Toušových s politický‑
mi vězni, duchovními a dalšími
přítomnými hosty. Choval se vlíd‑

ně, přátelsky a srdečně. 
Setkání byla velice příjemná, kardinál
Duka přijel velmi dobře připraven. Obdi‑
voval jsem jeho mimořádný přehled
i historické znalosti, kterými udivoval
nejen ve Všerubech, Nových Pocinovi‑
cích, ale i v Šitboři. Myslím, že u něj platí
dvojnásob, že čím větší osobnost, tím
přívětivější člověk. Osobně jsem už po‑
znal poměrně velkou řádku jedinečných
lidí, ze světa politiky, kultury i dalšího
společenského života, např. bývalé prezi‑
denty, premiéry, hejtmany, primátory,
nevyjímaje ani světově známé umělce,
vědce, vynikající lékaře nebo sportovce.
Až na nepatrné výjimky to byli lidé, kteří
si na osobnosti nehráli. Oni jimi totiž byli
a jsou.  

Ing. Vladislav Vilímec, senátor PS ČR, 
zastupitel města Kdyně
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Kardinál Duka na Kdyňsku
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Letní čas je zasvěcený tradičním akcím. To se vám takhle první
srpnové sobotní odpoledne začnou najednou po návsi potulovat
muži v ženských šatech, za chvíli se objeví taky lyžař, arabský
šejk, zajíc nebo třeba příslušníci různých složek v uniformách.
K tomu všemu zní obcí klapot dřeváků. Kdo si myslí, že je to fata
morgána v důsledku horkého počasí, je na omylu. To se jen začí‑
nají scházet závodníci na Brnířovskej parez. V netradičních pře‑
vlecích a s dřeváky na nohou si poměří svoje síly v překonávání
rybníka hned třemi způsoby – přeplaváním, oběhnutím a obje‑
tím na kole. A zatímco vítěze závodu pak čeká vyřešit nelehký
úkol, jak dostat domů svoji cenu, kterou není nic menšího než
pořádný parez, ostatní již mohou jít na taneční zábavu.

Letos jsme přidali ještě novou akci, protože příležitostí ke
scházení není nikdy dost. A tak jsme v sobotu 26. srpna
uspořádali v sále obecního úřadu příjemné posezení u ká‑
vičky a dortíku završené přehlídkou plavkové módy. Plav‑
ky byly krásné a příležitosti k jejich nošení ještě určitě bu‑
dou. Prázdniny se ale nachýlily ke konci, a tak jsme se s ni‑
mi v pátek 1. září náležitě rozloučili. Přes velkou nepřízeň
počasí se podařilo uskutečnit dětský cyklozávod i večerní
strašidelnou stezku s pokladem. Děti i dospělí pak rozvlni‑
li taneční parket se skupinou SVOR. Poslední letní akcí by‑
lo posezení s našimi dříve narozenými v neděli 10. září od‑
poledne. Pro naše nejstarší si připravili pěkné pásmo bás‑
niček a písniček ti nejmladší, děti z mateřské školky. Pan
starosta stručně seznámil s děním v obci a už následovala
zábava za doprovodu harmonik, které pomohly udržet do‑
brou náladu až do podvečerních hodin.  

Ing. Věra Jandová, OÚ Brnířov 

Bývalí žáci ze Základní školy Černíkov se od r. 2008 pravidelně schází, a to 41 let od
ukončení ZŠ Černíkov v r. 1967. V tomto roce opustili školu poslední „deváťáci“ a žáci
6. až 8. třídy dokončili školní docházku ve Kdyni. Na sraz se zvou i starší ročníky, které
dokončily školní docházku dříve, a od r. 2017 se schází žáci z 9. ročníků, tedy ti nej‑
starší, kteří dokončili školní docházku v r. 1959. S ohledem na zdravotní stav a přibý‑
vající léta se schází spolužáků méně. Pravidelně se také zúčastňovali někteří učitelé.
Letos se srazu na Korábu kvůli onemocnění nemohli zúčastnit bývalý řediteli školy
Jaroslav Kubů a učitelka Jana Špechtnerová. Přijela pouze p. učitelka Marie Svobodo‑
vá, roz. Drozdová z Plzně.         Ing. Josef Balín, žák ZŠ v Černíkově v letech 1963 až 1967

Parezácké léto s plavkami i bez

Pod vedením Kláry Benedové proběhlo po‐
slední prázdninový týden soustředění mla‐
dých hasičů v Pocinovicích. Vzhledem k dešti‐
vému počasí děti „tábořily“ v hasičské zbrojni‐
ci, kde se připravovaly na nadcházející závody
a seznamovaly se s novými pravidly. Uskuteč‐
nily i několik výletů, jedním z nich byl i výlet
do ZOO v Plzni. Poděkování všem, kdo pomoh‐
li s organizací a průběhem.  

Marie Homolková, starostka obce     

Černíkovští „deváťáci“Mladí hasiči 
tábořili 

v Pocinovicích

Ekologické vytápění pro nízkopříjmové občany II
Plzeňský kraj poskytuje podporu na výměnu stávajících kotlů na pevná

paliva s ručním přikládáním nesplňujících třídu 3, 4 nebo 5 dle ČSN EN
303‐5 za nové nízkoemisní tepelné zdroje (tepelné čerpadlo nebo kotel vý‐
hradně na biomasu) vlastníkům či spoluvlastníkům rodinného domu, byto‐
vé jednotky v bytovém domě nebo trvale obývaného rekreačního objektu
na území kraje. Nárok na dotaci mají žadatel a členové jeho domácnosti,
kteří pobírají ke dni podání žádosti o podporu starobní důchod nebo inva‐
lidní důchod 3. stupně, nebo žadatel (nebo některý z členů jeho domácnos‐
ti), který v období od 1. 1. 2022 do doby podání žádosti o podporu pobíral
příspěvek na bydlení. Max. dotace na kotel na biomasu je ve výši 130 000
Kč a na tepelné čerpadlo 180 000 Kč. Žádosti se přijímají do 30. 8. 2024.
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Prof. MUDr. Jan Pirk, DrSc., přední český kardiochirurg a světově uznávaný lékař s padesátiletou praxí,  v pondělí 18. 9. navštívil na pozvání
Stanětice, kde besedoval s občany. Vážený pan profesor měl připravené téma „Zdravý životní styl", ale samozřejmě zodpovídal otázky i jiného
charakteru, na které se ptali přítomní účastníci besedy. Byl to hezký podvečer s milým a skromným, světově uznávaným člověkem.  

Hanka Hoffmannová, zastupitelka obce Zahořany

Známý kardiochirurg ve Staněticích

Rok 2023 je pro hasiče z Oprechtic významným. Vždyť slaví
100 let od vzniku jejich hasičské základny. K tomuto výročí se
rozhodli nechat zhotovit prapor. Vybrali si osvědčenou rodinnou
firmu Velebný § FAM sídlící v Ústí nad Orlicí, kam si pro něj 16. 8.
2023 zástupci SDH Oprechtice s hrdostí dojeli. Oficiální oslava
100. výročí založení SDH Oprechtice se pak konala na vsi u kap‐
ličky 26. srpna, kde se prapor požehnal. Pozvání na slavnost při‐
jaly desítky místních i přespolních lidí. U pomníku se položil vě‐
nec, zahrála česká hymna, po které následovala hymna Oprech‐
tická a průvod v čele s praporečníky vyšel, za doprovodu živé
muziky z Klatov, na místní Hůrku. Tam se žehnal obnovený a
opravený křížek. Po krátkém občerstvení pokračoval program
udílením poděkování zasloužilým hasičům SDH Oprechtice. Po‐
časí bylo  slunečné, i když k večeru přišel déšť, nikoho neodradil
a všichni se při zábavě bavili.

Nezbývá než poděkovat všem sponzorům, zúčastněným a
hlavně všem, kteří povedenou oslavu zorganizovali, uskutečnili
a přiložili ruku k dílu. Nesmíme ale ani zapomenout na díky
všem, kteří přispěli jakoukoliv částkou na náš nový prapor. Nej‐
větší dík však patří našemu starostovi SDH Oprechtice Josefu
 Pejsarovi – díky PEPE!  Martina Štenglová, členka SDH Oprechtice 

Nový hasičský prapor v Oprechticích

Oslav 100 let založení sboru dobrovolných hasičů v Oprechticích se zúčastni‑
li také stanětičtí hasiči.      Hoffmannová Hanka, zastupitelka obce Zahořany

Energetické výzvy 
a limity obcí a měst

Svaz měst a obcí ČR pořádá 1. ročník kon‐
ference Energetické výzvy a limity obcí a
měst, která se uskuteční 12.–13. října 2023
v Kongresovém centru v Praze. Smyslem je
posílit schopnosti obcí pojmenovat si cíle a
nastavit krok k jejich dosažení v oblasti
energetických strategií a koncepcí. Bude
řešena také např. aktuální legislativa, nej‐
novější trendy v oblasti sdílení energií, co
je důležité pro obec jako zákazníka energe‐
tických firem, zajištění financování, dotací,
návratnosti investicí. Podrobné informace
najdete na webu SMO ČR. 

(red)
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Za  účasti mnoha desítek občanů a věřících byla ve Starci v neděl‑
ním odpoledni 30. července vysvěcena nová kaple sv. Anny.
Byla vybudována z bývalé hasičárny, proto kromě svaté Anny, které je
kaple zasvěcena, je v kapli u okna umístěna i socha sv. Floriána, který
je patronem hasičů. Zúčastnili se nejen obyvatelé Starce, ale i věřící a
hasiči z okolí. Bohoslužbu celebroval před novou kaplí mrákovský
a kdyňský farář P. Karel Adamec. Ten novou kapli během mše svaté po‐

světil. Současně byl posvěcen i nový zvon, který bude vyzdvižen do
zvonice kaple. Bohoslužbu doprovázela hrou dechová hudba.

Ještě přede mší svatou předstoupil před všechny přítomné farníky
a občany rodák ze Starce a bývalý starosta hasičů pan Jiří Hruška:

„Ve Starci stávala u čp. 24 před sto lety zvonička, na kterou se zvoní‐
valo ráno, v poledne a večer nebo při úmrtí či nepředvídatelné udá‐
losti. Přání mít vlastní kapličku byla touha většiny obyvatel, kteří
chodívali o pouti na svatou Annu a Tanaberk.  První myšlenka na její
realizaci se objevila ve dvacátých letech minulého století. Tehdy se
budovala víceúčelová kulturní místnost. S myšlenkou na stavbu při‐
šel pan Václav Kaiser z čp. 3. Chtěl přispět na kapličku, ale bohužel
už se toho nedočkal. 

Po zjištění předběžného zájmu o tuto stavbu v obci jsme oslovili teh‐
dejšího starostu města pana Jana Löffelmanna, který s realizací sou‐
hlasil. Pan Václav Kaiser z čp. 24 slíbil, že pro nově zřízenou kapličku
zasponzoruje nový zvon. Po projednání na schůzi SDH se prošla vesni‐
ce a vytipovala se dvě místa vhodná pro stavbu. Město Kdyně koupilo
prodejnu Jednoty, kterou kdysi pronajalo za účelem dostupnosti po‐
travin pro starší občany. O prodejnu nebyl velký zájem, proto byla
městem přestavěna na hasičskou zbrojnici. Budova staré hasičské
zbrojnice se stala základem pro budoucí kapličku. Pan Jan Löffelmann
nechal vypracovat první studii, která byla odsouhlasena. Mezitím sta‐
recký rodák a patriot, s kterým jsem strávil dětství, pan Václav Sika,
namaloval a věnoval do kapličky oltářní obraz svaté Anny s malou Ma‐
rií. Rám obrazu udělal zdarma pan Jan Vondraš. Ani po změně vedení
města se od nápadu na vybudování kapličky neustoupilo. Současný
starosta pan Oskar Hamrus se ochotně zapojil do organizace. Zadal
plány na projekt panu Ing. Janu Trefancovi, který zpracoval projekto‐
vou dokumentaci. Průběžně s námi vše konzultoval, za což mu děkuje‐
me. Mezitím město  požádalo o dotaci na obnovu venkova, a po jejím
přislíbení se stavba zadala firmě Lesní stavby Nýrsko, která, jak může‐
te vidět, stavbu v termínu dokončila." Následoval průvod hasičů a ob‐
čanů v čele s dechovou hudbou.  Martina Matějková

V minulých letech byl vodácký tábor vždycky ve
znamení úmorných veder, proto se vedoucí z PS
Safír Kdyně na podobný scénář připravovali i le‐
tos. To byla očividně chyba. Na tábor se totiž odjíž‐
dělo na konci července, kdy se razantně ochladilo
a od té doby víceméně dva týdny pršelo. Bylo třeba
na místě trochu improvizovat. Naštěstí nepršelo
úplně v kuse, takže děti v pohodě zvládly cestu od
vlaku i postavení stanů ve
vodáckém tábořišti v Čepi‐
cích. Tam také proběhly úvo‐
dní hry, podle kterých se pak
děti rozdělily do vyrovna‐
ných skupin. 
Po večerním opečení buřtů
následovalo první čtení z ta‐
jemné knihy, která děti za‐
vedla daleko do minulosti a
představila jim legendární
říši Atlantidu. Právě naleze‐
ní tohoto potopeného kon‐
tinentu bylo tématem celotáborové hry. Hned
druhý den ráno začal kolotoč výcviků, střelba ze
vzduchovky, hry s vysílačkami, savování vaků na
záda, výcvik na lodích i rozdělání ohně. V sobotu
se děti vyluštěním šifry dozvěděly, že mapa 
k Atlantidě je ukrytá na Islandu a je třeba se tam
vypravit. Proto se všichni ještě za vydatného de‐
ště vydali na autobus (který měl mimochodem
40 minut zpoždění) a odjeli do Sušice. Navzdory
všem předpovědím proběhla hra ve městě úplně

v suchu. Zpět do tábořiště pak už všichni vyrazili
na lodích a vyzkoušeli si tak funkčnost posádek
i vodácké dovednosti. 
Na další den byl v plánu přejezd do dalšího tábo‐
řiště, ale vzhledem k proměnlivé předpovědi poča‐
sí čekali vedoucí s rozhodnutím do poslední chví‐
le. Ráno ale bylo rozhodnuto a začalo balení tábo‐
ra, který se po vodě přesunul do nedalekého tábo‐

řiště ve Velkých Hydčicích. V jeho blízkosti se na‐
chází parádní fotbalové hřiště s mimořádně vstříc‐
ným správcem, takže si děti užily běhací rozcvičky,
hru na ponorky, přenášení věcí i KIN‐BALL. Při
špatném počasí se zahrál turnaj v deskové hře a
nechyběl  autobusový výlet na nedaleký hrad Rabí.
Z vedoucích se mezitím stali profesionální meteo‐
rologové, kteří pomocí různých aplikací, modelů a
radaru věštili. Ještě další den ráno to vypadalo na‐
dějně, takže byl vydán povel k balení a odjezdu.

Tentokrát to ale nebylo moc dobré rozhodnutí a
tahle trasa celá propršela. S čím se ale nedá nic dě‐
lat, to se musí brát s humorem. Děti se tím naštěstí
také řídily, takže do vodáckého tábořiště v Katovi‐
cích dorazila celá parta v dobré náladě. V kempu
s názvem „Vodácký ráj“ se děti utábořily na sou‐
kromé louce a po dobré večeři a zpívání u táborá‐
ku se každý rád uložil k zaslouženému spánku. 

Následující den bylo rozumné
počasí, takže kromě lehce bojo‐
vých her si děti užily i koupání
v řece, vodní skluzavku a poléva‐
nou se zavázanýma očima. Ještě
před závěrečnou noční hrou vy‐
pluly děti na lodích na poslední
krátký výlet a po západu slunce
už skupinky vycházely s cílem
zachránit Atlantidu. Po odem‐
knutí zářícího zámku a vložení
„Kopí osudu“ do spouštěcího
mechanismu se totiž aktivovali

dva kamenní obři, kteří vytáhli Atlantidu zpět na
povrch. Dětem se hra plná světelných a kouřových
efektů moc líbila a vedoucí byli rádi, že se vše stih‐
lo ještě před deštěm. Ten totiž přišel hned po půl‐
noci a neustal až do konce tábora, takže slavnostní
oheň i předávání cen bylo poněkud ovlhlé a do
nočních hodin vydrželi jen ti nejotrlejší. Dětem ale
déšť a nánosy bláta pramálo vadily a do svých do‐
movů všichni vyrazili sice špinaví, ale spokojení.  

Pavla Hrubá, Pionýrská skupina Safír Kdyně

Vodácký tábor na Otavě

Ve Starci byla vysvěcena nová kaple sv. Anny
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n Zahájení školního roku v mrákovské
škole mělo jako vždy velmi slavnostní
ráz? Zejména v případě vítání prvňáčků, pro
něž si v duchu tradice připravili důstojný ce‑
remoniál letošní deváťáci. Pan ředitel popřál
mnoho úspěchů a zmínil několik velkých ak‑
cí, na něž se mrákovští žáci mohou letos tě‑
šit: na podzim zájezd do Anglie, v zimě tu‑
zemský i zahraniční lyžařský kurz, na jaře
několikadenní turistický zájezd do českých
hor, pravděpodobně Krkonoš. Zároveň po‑
přál učitelům i dětem, aby pozitivních zážit‑
ků a zkušeností bylo co nejvíce.      ZŠ Mrákov

n V kostele Zvěstování Panny Marie v Ko‑
lovči se uskutečnil v pátek 1. září benefič‑
ní koncert Ály Ptáčníkové s doprovodem
Veroniky Ptáčkové „CHVÁla KOLOVČI“ –
koncert pro zvony? Zazněly francouzské a
české šansony. Vstupné činilo 220 Kč a výtě‑
žek putuje na už probíhající opravu kostela.
„Ti, co se nemohli dostavit na koncert, a
přesto by chtěli kostelu pomoci k opravě ven‑
kovní fasády a rekonstrukci zavěšení zvonů,
mohou zaslat libovolnou finanční částku na
účet: 212356826/0300, variabilní symbol
010577. Případně mohou využít pokladniček
na faře v Kolovči a v podatelně tamního úřa‑
du,“ uvedla Petra Křížová.

n Svatoanenská Tanaberská pouť se ko‑
nala v neděli 30. července? Věřící se na Ta‑
naberku scházejí, aby si vyprosili u sv. Jáchy‑
ma a Anny lásku, laskavost, pohodu a pokoj
do našich rodin. První mše svatá se konala
již ve středu 26. července v podvečer, kdy se
v liturgii slaví svátek sv. Jáchyma a sv. Anny,
rodičů Panny Marie. Bohoslužbu celebroval
P. Msgre. Miroslav Kratochvíl z Loučimi.
Hlavní sobotní bohoslužba začala ve 14 hod.
a hlavním celebrantem byl novokněz Jakub
Žákavec, rodák ze Kdyně, a spolu s ním celeb‑
roval mrákovský farář P. Karel Adamec. Po
obě mše byl kostel zaplněný věřícími.     (mm)

n Mateřská škola Benjamínek pořádá
Benjamínkovu hudební akademii pro
děti od 4 let, které ještě nejsou ve věku
povinné školní docházky, ale zajímá je
tanec, rytmus a zpěv? Akademie probíhá
vždy v neděli od 10. 9. 23 do 25. 8. 24 od
10.00 do 11.00 hod. Cena 120 Kč za lekci,
celkem je 20 lekcí + natáčení ve studiu. Vý‑
stupem bude nahrávka CD autorských pís‑
niček v profesionálním studiu a koncert pro
veřejnost. Max. počet účastníků je omezen
na 12 dětí. Info na telefonu 777 267 732
 nebo na info@skolkabenjaminek.cz.

n 16. ročník Mezinárodního filmového
festivalu pro děti a mladé publikum JU‑
NIORFEST 2023 se uskuteční  3. – 8. listo‑
padu? Festival se koná v šesti městech Plzeň‑
ského kraje – v Plzni, Dobřanech, Přešticích,
Domažlicích, Klatovech a v Horšovském Týně.
Více na  https://www.juniorfest.cz/cs.

S téměř roční pravidelností se v posledních letech scházíme ve společenském sále Obecního
úřadu Brnířov, abychom slavnostně přivítali nové občánky. Tak tomu bylo i v pátek 21. červen‐
ce. Čtyři malé „parezáčky“, dvě holčičky a dva chlapečky, přivítal nejprve několika milými slovy
starosta obce. Pěkným zpestřením programu bylo vystoupení dětí z místní mateřské školky.
Poté dětičkám popřála šťastný vstup do života i paní kronikářka a vyzvala rodiče k podpisu do
obecní kroniky. Následovalo ukládání dětí do kolébky a rodinné focení. Na památku si děti do‐
mů odnášely krásnou knížku s věnováním a plyšového medvídka. Maminky dostaly jako podě‐
kování kytičku. Všem přejeme ještě jednou mnoho zdraví a štěstí.  

Ing. Věra Jandová, obecní úřad Brnířov

Víte, žeVíte, že ......
Loučimská štrapáce měla rekordní účast. O pouťovém víkendu uspořádala místní TJ So‑

kol osmý ročník „Štrapáce za loučimským džbánkem“ a snad i díky nebývale teplému po‑
časí se v sobotu 9. září zapsalo do startovní listiny celkem 107 účastníků, z nichž se na pě‑
ší trasu 15 km vydalo 6 turistů, dalších 44 pak absolvovalo 6 km naučné stezky kolem ob‑
ce. Většina z nich byla místních a z okolí, přijeli se ale podívat i lidé z Klatov, Strážova, Sr‑
bic a Nýrska.

Z úctyhodných 57 cyklistů jich šest jelo 57 km, trasu dlouhou 27 km 25 lidí a celkem 26
cyklistů přijelo z Bavorska, například z Furth im Waldu, Lohbergu, Eschlkamu, Chamu či
Arnschwargu. Ti to pojali spíš jako návštěvu, protože na hraniční přechod Všeruby dojeli
auty a odtud do Loučimi a zpět na kolech. Jejich účast byla dokladem vzájemných dobrých
vztahů přeshraničních sousedů. Tradičně se pořadatelé postarali o dostatek jídla včetně
chodských koláčů a hlavně pití, jež v odpoledních téměř 30°C přišlo víc než vhod. Nejen
účastníkům, ale i příchozím pak až do nočních hodin zahrál Beny One Man Band.   Z. Huspek

Rekordní štrapáce

Přivítali čtyři parezáčky

Cyklistické trasy 27 km se zúčastnily i ženy. Do startovní listiny je zapisují Jana Dirriglová
a Tomáš Franc.



Poutní mše svatá u kaple blahoslavené‑
ho Karla Habsburského nad Branišovem
se konala v sobotu 22. července. Letos to
bylo 13. výročí jejího slavnostního vysvě‑
cení.  Mše byla sloužena v tradičním řím‑
ském ritu (tzv. tridentská mše). Ta je
sloužena výhradně v latinském jazyce.
Jedná se o znamení jednoty církve. 

Kaple nad Branišovem byla postavena
v letech 2008–2010, vysvěcena byla 24. 7.
2010 a od té doby se zde každoročně v tu‑
to dobu koná mše svatá. Kaple je určena
k příležitostnému slavení mše svaté v tra‑
dičním římském ritu a k šíření úcty k po‑
slednímu českému králi. Karel Habsbur‑
ský byl rakouský císař, uherský a český
král, který nastoupil na trůn uprostřed 1.
světové války a vedle svatého Václava byl
jako jediný český vládce povýšený ke cti
oltáře. Byl prohlášen za blahoslaveného
3. října 2004 papežem, dnes již svatým,
Janem Pavlem II.

Mše svatá končila rakousko‑uherskou
hymnou "Zachovej nám Hospodine".

Blahoslavený Karel Habsburský je po‑
hřben na ostrově Madeira, kde je na jeho
hrobě umístěna královská koruna. Tam
poslední český král žil s celou rodinou ve
vyhnanství poslední část svého života a
také tam zemřel velmi mladý ve věku 35
let na zápal plic.

Po mši svaté ochutnali všichni pouťové
koláče. Další mše svatá se zde bude konat
na podzim v měsíci říjnu.    

Martina Matějková

Aneta Hajznerová ve spolupráci s místní
knihovnou uspořádala v Kolovči pohy‑
bově – taneční lekce pro děti ve věku 6–
–15 let. Probíhaly denně od 10. do 14.
července, od 17:00 do 18:30, v kultur‑
ním domě. Náplní byly zábavné pohybo‑
vé hry a lekce latinskoamerických tan‑
ců.  Na závěr pak 14 účastníků kurzu
připravilo společné vystoupení pro ro‑
dinné příslušníky. Bylo možné zhlédnout
vystoupení sester Sabiny a Terezy Maje‑
rových z Holýšova, které se tanci věnují
dlouhodobě. Všechna vystoupení se u di‑
váků setkala s velkým potleskem. A na
malé účastníky kurzu čekal za odměnu
pamětní list a sladká medaile.  

Petra Křížová, foto Petr Dolejš

V tanečních
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Školy se mohou těšit na podporu MAP i v dalších letech
Projekt Místní akční plán rozvoje vzdělávání III (MAP III), který se zabývá především podporou místních
škol, pedagogů, rodičů a dětí, se po roce a půl blíží závěru. Stejně jako v předchozích letech je nyní potřeba
vše, co vzniklo, přehledně zkompletovat. Finální dokument Místní akční plán rozvoje vzdělávání je pro
vás připraven k náhledu na webových stránkách map.masceskyles.cz. Jedná se zatím o pracovní
verzi, ke které se může vyjádřit kdokoli z veřejnosti a stát se tak spolutvůrcem. Zároveň rádi oznamu‑
jeme, že MAS Český les se rozhodla navázat projektem MAP IV, který zahájí v lednu 2024. „Navazující MAP
potrvá 2 roky, jeho součástí budou opět pracovní skupiny, mimo jiné i pro výměnu zkušeností a poznatků.
Znovu můžeme pořádat vzdělávací akce pro pedagogické pracovníky a rodiče. V plánu máme i přednášky

ve školách, kroužky pro nejmenší děti nebo pro‑
jektové dny pro ty větší,“ informovala E. Zacha‑
riášová, vedoucí projektu. 

Poutníci nad Branišovem

Koupaliště ve Smržovicích se zásluhou skupiny dobrovolníků změnilo v pirátské území. Světla
na vodě, škunery, kostýmy, šavle, hudba, zpěv a cinkot dukátů. Stěžeň s pirátskou vlajkou tam
nezaštiťoval politiku, jen sousedské přátelství.            Sylva a Alena Heidlerovy

Kontakt: 606 568 954 (red)     

Přivezte si podzimní, 
křehkou krásu z Úborska

Smržovice pod pirátskou vlajkou
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Sbor dobrovolných hasičů Smržovice pořá‐
dal v sobotu 16. září zájezd na Šumavu s ná‐
zvem „šumavská nej“. Program a průvodcov‐
ství měl na starosti pan Václav Mráz z čísla 27.
Jeho preciznost s přípravou a role průvodce
mu velice sluší, neb je na velmi vysoké úrovni
a patří také mezi ta „nej“. Za všechny účastníky
zájezdu mu patří jedno veliké – DĚKUJI.

První zastavením byla Synagoga v Hartma‐
nicích, nejvýše položená synagoga v Čechách.
Tamní průvodce nás seznámil s historií židov‐
ské menšiny v okolí a celou synagogu jsme
s obdivem prošli.

Druhou zastávkou byl Nicov a jeho kostel Sv.
Martina, nejvýše položený románský kostel
v Čechách. Seznámili jsme se s historií kostela
a pomocí přehrávače jsme slyšeli i kostelní
zvon. V Nicově jsme také v Obecním hostinci

poobědvali a doplnili tekutiny. Třetí zastávkou
bylo Pošumavské hasičské muzeum ve Sta‐
chách. Největší muzeum hasičské techniky. Po‐
dívaná to byla náramná, zejména pro mužskou
část zájezdu!

Ve Stachách jsme navštívili hrob největšího
šumavského obra, Josefa Klostermanna, zvané‐
ho Rankl Sepp z rodu Klostermannů. Josef Klos‐
termann dosáhl v dospělosti tělesné výšky 213
centimetrů. Byl poměrně štíhlé postavy, ale byl
obdařen mimořádnou tělesnou silou. A právě ta
dala vznik mnoha „siláckým“ legendám. 

Předposlední zastávkou byla Jezerní slať,
nejchladnější místo na Šumavě. 30. 1. 1987
zde bylo naměřeno mínus 41,6.

Poslední zastávkou byla restaurace v Sušici,
kde se povečeřelo před návratem k domovu.  

Za účastníky zájezdu Milan Zajíc

Hravé kdyňské
odpoledne

Odpoledne plné her ve Kdyni
Po absolvování prvního týdne školní‐
ho roku si děti mohly přijít odpoči‐
nout u množství tradičních i netra‐
dičních zábavných her a úkolů na síd‐
liště Na Koželužně. Jako každý rok se
tam totiž v sobotu 9. 9. 2023 konala
akce Odpoledne plné her, pořádaná
Pionýrskou skupinou Safír Kdyně.
Mezi připravenými aktivitami se dalo
najít skákání v pytlích, míče Bubble
ball, chůze po slackline, kop do brány
a mnoho dalších her.
V areálu klubovny pionýrské skupiny
Safír „U Čápa“ pak na děti čekala
trampolína, oblíbená jízda po lanovce
a přímo uvnitř klubovny pak malá
deskoherna. 
Počasí se více než vydařilo a akce při‐
lákala skoro půl druhé stovky účast ‐
níků.  

Tomáš Gruber, PS Safír Kdyně

Hasiči se vydali za šumavskými „nej“

Celkem 19 dětí přišlo o nedělním pouťovém odpoledni 10. září na hřiště místní TJ Sokol, aby
si za poněkud teplejšího počasí poměřilo síly v běhu na 60 metrů, hodem kriketového míčku a
skokem do dálky. Jakkoliv se zdá, že dětí na vesnicích ubývá, tahle akce má už léta přibližně stej‐
ný počet kolem dvaceti účastníků, což pro necelou desítku pořadatelů znamená po náročném
dni věnovat dalších pár hodin nejen
místním dětem. Soutěžilo se naplno, a
je radost pozorovat, jak se časy jedno‐
tlivců v běhu, metry v hodu míčkem
i metry ve skoku rok od roku zlepšují.

Než Jana Dirriglová vypsala diplo‐
my, mohli si vyzkoušet hod koulí i do‐
spělí. a potom už nastala nejočekáva‐
nější chvíle – vyhlašování vítězů
v každé kategorii zvlášť. Starosta
místní TJ Sokol Josef Šváb pouťový ví‐
kend zhodnotil kladně: „Povedlo se.
Jak účast, tak i tržby z občerstvení,
které nám vylepší rozpočet na další
činnost.“ Z. Huspek Vyhlašování výsledku atletického trojboje. 

Václav Mráz u hrobu Josefa Klostermanna.

O pouti v Loučimi sportovali



ŘÍJEN
n 6. 10. Pocinovice – setkání seniorů,
16.00 hod., KD

n 7. 10. Nová Ves – hasičská soutěž O po‐
hár starosty

n 17. 10. Kdyně – farmářské a řemeslné re‐
gionální trhy, 8.00 hod., náměstí

n 17. 10. Mrákov – tematický večer na té‐
ma: V Kyčově hoří, přednáší Mgr. Blanka Alt‐
manová, 18.30 hod., chaloupka u Bílků

n 20. 10. Nová Ves – cestopisná přednáška,
Ekvádor

n 21. 10. Koloveč – prodej dušičkových
dekorací, KD Koloveč

n 21. 10. Dlažov – taneční zábava k příle‐
žitosti 100 let otevření sokolovny v Dlažo‐
vě, hraje skupina BK Band, 20.00 hod., so‐
kolovna 

n 21. 10. Prapořiště – představení Lock‐
down, divadelní spolek Kolofantí, 19.00 hod.

n 21. – 22. 10. Dlažov – výsadba dřevin po‐
dél Svatojakubské cesty z Dlažova na Nevděk
ve spolupráci se spolkem ULTREIA (sdružení
přátel svatojakubské poutní cesty a putová‐
ní), pomoci může přijít i veřejnost. 

n 22. 10. Kdyně – Lucie Bílá, recitál, 19.00
hod., sokolovna

n 23. 10. Kdyně – přednáška Jak ušetřit na
jídle a přitom jíst zdravě, 17.30 h, knihovna 

n 24. 10. – 24. 11. Kdyně – 3x JINAK, vý‐
stava, Anna Halasová, Vlasta Weberová, Jana
Dvorská, Muzeum příhraničí

n 27. 10. Nová Ves – dámský večer, 19.00 h

n 28. 10. Nová Ves – halloweenské tvoření
a stezka pro děti

n 28. 10. Starý Klíčov – Kabát revival
 Plzeň, 21.00 hod., kulturní dům

LISTOPAD
n 4. 11. Mrákov – folklórní odpoledne,
14.00 hod., sál kulturního domu, pořádá dět‐
ský soubor Mráček  

n od 7. 11. Prapořiště – cvičení dětí od
předškolního věku do deváté třídy, každé
úterý, 17.00 hod.

n 10. 11. Mrákov – představení "Letem
světem s Kájou", ochotný divadelnický sou‐
bor Karel Domažlice, 19.00 hod., sál KD

n 15. 11. Kdyně – 6. koncert KPH, Hollywo‐
od Music Night ‐ Morricone a ti druzí, 19.00
hod., sokolovna

n 17. 11. Koloveč – lampionový průvod,
17.00 hod., park u ZŠ Koloveč

n 21. 11. Kdyně – farmářské a řemeslné re‐
gionální trhy, 8.00 hod., náměstí

n 24. 11. Kdyně – Lockdown, tragikomedie
Martina Wolfa, DS Kolofantí, 19.00 hod., kino

n 25. 11. Pocinovice – Kateřinský věneček,
bál SDH Pocinovice, 20.00 hod.

n 25. 11. Zahořany – Zahořanský big beat,
20.00 hod., kulturní sál Zahořany

PROSINEC
n 3. 12. Koloveč – adventní prodejní výsta‐
va, 14.00 hod., KD Koloveč

n 3. 12. Koloveč – slavnostní rozsvícení vá‐
nočního stromu, 17.00 hod., u úřadu městy‐
se Koloveč

n 3. 12. Chodská Lhota – tradiční rozsvíce‐
ní stromečku, k poslechu hraje Míla Šobr,
16.30 hod., před kaplí Sv. Václava

n 5. 12. Kdyně – adventní trhy, 8.00 hod.,
náměstí

n 9. 12. Koloveč – mikulášská nadílka,
14.00 hod., KD Koloveč

n 9. 12. Starý Klíčov – myslivecký bál,
k tanci a poslechu hraje Skalanka, 20.00
hod., sál KD

n 11. 12. Kdyně – vánoční koncert, Dasha
a Pajky Pajk Quintet, 19.00 hod., kino

n 12. 12. Dlažov – divadelní představení
„Nemáš pravdu drahý/á“, Veronika Žilková a
Bořek Slezáček, vyprávění o životě, zážitcích
ze zákulisí divadel, filmu a televize, 18.30
hod., sokolovna

n 16. 12. Kdyně – adventní zabijačkové ho‐
dy s programem, 9.00 hod., náměstí

n 16. 12. Koloveč – prodej vánočních deko‐
rací, KD Koloveč

n 16. 12. Nová Ves – vítání občánků

n 21. 12. Mrákov – adventní koncert,
Chodský soubor Mrákov a Dětský soubor
Mráček, 18.00 hod., kostel sv. Vavřince

n 21. 12. Kdyně – vánoční koncert,
 INFLAGRANTI & Josef Vojtek, 19 h, sokolovna

n 22. 12. Koloveč – vánoční koncert Ivany
Jirešové a Matěje Vaníka, 18:00 hod., KD Ko‐
loveč

n 22. 12. Dlažov – vánoční zpívání koled se
skupinou Capra di Fossa, od 18.00 hod., kap‐
le Sv. Jana Nepomuckého v Mileticích

n 24. 12. Nová Ves – štědrovečerní setkání
u kapličky

Kulturní servis 
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Promítání v Nové Vsi

Když ne napoprvé, tak napodruhé to dáme! A lépe a připraveni! Promítání filmu jsme
se nevzdali. Po domluvě se sborem místních dobrovolných hasičů se v rámci přípravy
na pouťovou zábavu postavily stany o týden dříve. A tak jsme si byli jistí, že ani počasí
nám tentokrát zábavu nepřekazí. A tak jsme alespoň v myšlenkách odletěli na opuště‑
ný Ostrov.  Š. Kraftová

V Němčicích zpříjemnila podvečery
21. 7. a 26. 8. místní občanka paní Len‑
ka Marková hrou na kytaru. 

Petra Poláková

Večery s kytarou

NOVÁ ZELENÁ ÚSPORÁM LIGHT nabízí
okamžitou finanční podporu do výše
240 tisíc korun pro seniory a domác‑
nosti s nižšími příjmy na rychlé a
jednoduché zateplení domů, výměnu
a solární ohřev vody. Peníze dostanete
předem. K elektronické žádosti není
potřeba složité papírování. Více v MAS
Český les, z. s., info@masceskyles.cz.
Tel. 602 168 171.



V neděli 23. července
odpoledne se konala
u kaple svaté Markéty,
která stojí nad Dlažo‑
vem a Libkovem, na
rozhraní dvou okresů,
klatovského a domaž‑
lického, a patří do far‑
nosti Dlažov, poutní
mše svatá. Bohoslužbu
celebroval vikář klatov‑
ského vikariátu P. Ma‑
rek Hric. Sešli se věřící a
poutníci z okolních obcí.

Původně stála na vr‑
chu dřevěná kaple. No‑
vá kaple byla postavena
v novogotickém slohu
v roce 1886. V roce
1887 byla kaple slav‑
nostně vysvěcena za účasti 25 kněží a velké účas‑
ti lidí z okolí. Každý rok se zde po svátku sv. Mar‑
kéty koná pouť. Kaple byla v minulosti několikrát
opravována, naposledy v roce 2001, kdy obec
Dlažov provedla celkovou rekonstrukci a o místo
s kaplí a rozhlednou se dál vzorně stará.

Bohužel pro odlehlost si kapli vyhledávali zlo‑
ději. V roce 1990 odcizili nejcennější součásti za‑
řízení, a pak kapli ještě několikrát navštívili. Nyní
je vyzdobena obrazy a květinami pouze o pouti.
Na kapli je zvonek, na který si může každý náv‑
štěvník zazvonit.   

V roce 2014 byla na vrchu v blízkosti kaple ote‑
vřena rozhledna. Je 25,4 m vysoká a má 94 scho‑
dů. V nedávné době musela být rozhledna opra‑
vena. Čtyři dřevěné nosné sloupy napadl pták,
který do nich udělal díry. Sloupy byly vyměněny
za kovové a jsou opláštěny dubovými latěmi, aby
byl zachován podobný vzhled. Celokruhová vy‑
hlídka nabízí pohled do všech stran. Při dobré vi‑
ditelnosti dohlédnete třeba na věž Bolfánek na
vrchu Žďár, Velký a Malý Ostrý nebo na Nýrskou
přehradu. Při pohledu k Domažlicím pak vidíte
vrch Čerchov. Martina Matějková

V sobotu 2. září uskutečnila obec Pocinovice
pro občany celodenní výlet do Chráněné krajinné
oblasti Český les. Navštívili jsme regionální pra‐
coviště CHKO Český les Přimda, zříceninu středo‐
věkého hradu Přimda, lovecký zámeček Diana,
oboru Srdíčko, Kocovy kameny pod vojenskou vě‐
ží Velký Zvon a výlet jsme zakončili společnou ve‐
čeří v kempu Sycherák. Velké poděkování patří
Bc. Miroslavu Žákovi, zaměstnanci Správy CHKO
Český les, regionální pracoviště Přimda, který nás
celý den provázel, a panu Josefu Černému, který
program výletu připravil.  

Marie Homolková, starostka obce    
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Z Pocinovic směr lovecký zámeček

Pouť na sv. Markétě

Divadelní soubor D3 Karlovy Vary s představením
Čarodějné bajky v Němčicích zpříjemnil odpoledne
27. července. Petra Poláková



Výlet na tradiční výstavu květin pořádal zahrádkářský spolek v Chodské Lhotě.  Autobus byl
rychle obsazen nejen zahrádkáři. Řidičů autobusu máme ve Lhotě také dostatek, a tak Václav
práskl do koní. Samozřejmě že nikdo nezaspal, ani pan Koutník, většina z nás považuje tvrdý
spánek za součást jeho folklóru. Než jsme stačili probrat všechny škůdce na  zahrádkách, s kon‑
statováním, že je lepší si všechno koupit v supermarketech a vyjde to levněji, byli jsme před bra‑
nou výstavy. Za zmínku stojí také dobrovolná práce tamních hasičů, kteří v městysu po dobu
pouti řídili dopravu. A myslím, že velmi dobře. Vedoucí zájezdu paní Vendula Jägerová nás se‑
známila s programem a rozdala nám vstupenky. Za slabého deště jsme vzali útokem všechny
kryté pavilony. Bylo zde k vidění vše, od květin, kaktusů, výrobky řemeslníků, jako jsou košíkáři,
výrobci zahradních doplňků až po množství občerstvení. Klobásy, sýry, koláče, špek atd. Vyhrá‑
vala muzika, pouťové atrakce a všude plno lidí „jako vo pouti“. Záhy vzala slova o supermarke‑
tech za své, a každý nakupoval na tu svojí zahrádku něco pěkného. I počasí se umoudřilo a svíti‑
lo sluníčko. Sazenice a květiny složil autobusák Václav Květon do kufru autobusu a pádili jsme
k domovu. Každý si pochvaloval, jak nakoupil a jak si tu svojí zahrádku zase vylepší a zdokonalí.
Nakonec nás Jarouš Nunvář pro pěknou vzpomínku vyfotil.                   Za zahrádkáře Milan Zajíc

Ať si prší, ať je hic, jedeme do Čimelic

S koncem prázdnin jsme v Nové Vsi opět mys‑
leli na děti. Připravili jsme stezku kolem vsi,
která děti vedla z pohádky do pohádky. Na
začátku cesty u kapličky děti dostaly starto‑
vací kartičku a vydaly se s rodiči na cestu. Na
té je čekalo několik záludných otázek z klasic‑
kých českých pohádek. Víte například, kolik
měl Rákosníček vlasů? Čím se otrávila Sně‑
hurka? Pokud ano, určitě byste vyluštili tajen‑
ku, která děti dovedla do cíle. Tam na všechny
čekala provizorní Perníková chaloupka
i s perníčky, které si děti za odměnu odnesly
domů.                    Š. Kraftová, foto: M. Zemková

5/2023strana 12 Kdyňsko

Rybářský spolek Koloveč spolu s Pavlem
Krumlem pořádal v sobotu 12. srpna 11. roč‐
ník Kolovečského trojboje na tradičním místě
u rybníka pod Holcem a zúčastnilo se 6 pětič‐
lenných týmů. V disciplínách hod sudem, pře‐
tahování lanem a pití piva na čas se umístili na
1. místě Hasiči Hradec, 2. místo vybojovala Je‐
lita, 3. medailové místo si odnesli Špejlíci,
bramborovou medaili dostalo družstvo z Hra‐
diště, předposlední skončil tým Vylejvej a na

posledním místě se umístili soutěžící z Totál‐
ního dna. Bez ohledu na pořadí všichni účas‐
tníci bojovali s obrovským nasazením!

Mezičas při sčítání bodů a hodnocení discip‐
lín vyplnily pro pobavení diváků vložené sou‐
těže pití piva žen a pití limonády dětí. Své
umění předvedl titulem ověnčený Pivní rytíř
Chodovaru 2022 za nejrychleji vypitý „tuplák“
(tedy 1 litr) piva Zdeněk Raška s časem 8,50
sekundy. Petra Křížová, foto Petr Dolejš

Kolovečský trojboj

Cestou necestou

Ocenění mladé
sportovkyně 

Starosta městyse Všeruby Václav Bernard
předal ocenění slečně Daniele Beranové ze
Všerub u Kdyně. Finanční příspěvek 5.000 Kč
byl udělen za vzorné reprezentování a vyni‑
kající sportovní výsledky. 
Daniela má za sebou celou řadu sportovních
úspěchů na nejvyšší úrovni. Zvítězila napří‑
klad v Českém poháru v aquatlonu v roce
2022 a letos titul obhájila. Aquatlon je doplň‑
kovým sportem triatlonu – jedná se o kombi‑
naci plavání a běhu. V případě Daniely jde
o plavání na 200 m a běh na 2 km.  Za zmínku
stojí i další úspěchy mladé, nadějné sportovky‑
ně. Na závodech Běžec Chodska junior v roce
2022 získala 2. místo. Na Krajském přeboru
žactva Plzeňského kraje v plavání v letošním
roce obsadila 2. místo na 200 m prsa.  Daniele
blahopřejeme a přejeme mnoho dalších vyni‑
kajících sportovních úspěchů.  

Městys Všeruby



Sbor dobrovolných hasičů Starý Klíčov
v srpnu pořádal pro Soptíky hasičské soustře‑
dění. Přihlásilo se 20 dětí, které byly rozděleny
do čtyř družstev a scházely se v klíčovské hasi‑
čárně. Každý tým si vymyslel svůj název a na‑
kreslil logo. Družstva plnila různé úkoly –
střelba ze vzduchovky, znalost vázání uzlů, po‑
žární štafeta, nechyběly ani zábavné hry a sto‑
povačky. Každý den jeden tým držel pohoto‑
vost a „vyjížděl“ k různým zásahům – požár
domu, dopravní nehoda, odstranění padlého
stromu či záchrana kočky. Zpestřením progra‑
mu byla prohlídka hasičské zbrojnice v Do‑
mažlicích.

Angličtina hrou
První týden v srpnu se konal v základní škole

v Mrákově kurz anglického jazyka, který zor‑
ganizovala a vedla Claudia Zbranková, speci‑

ální pedagog z komunitní školy Leela v Plané.
Děti byly rozděleny podle věku na dopolední a
odpolední skupinu. Mladší děti se zábavnou
formou seznámily se základy angličtiny, starší
se pomocí her a různých aktivit zlepšily ve vý‑
slovnosti a zbavily se ostychu z komunikace
v cizím jazyce. Děkujeme všem vedoucím, kteří
dětem věnovali svůj volný čas.    Eva Květonová

Mrákovské tábory

V sobotu 19. srpna se konal v kostele sv. An‐
ny na Tanaberku benefiční koncert konaný
v jeho prospěch. Po úvodním slově Martiny
Pejsarové přivítal přítomné také P. Karel
Adamec. Vystoupili učitelé i žáci ZUŠ Kdyně a
žáci ZUŠ Domažlice. Hudební program byl
pestrý, zazněly krásné skladby pečlivě při‐
pravené pro tento benefiční koncert.
Slovem o významu sv. Anny a Jáchyma do‐
provodili manželé Tesárkovi a Jarča Balou‐
nová.
Děti z MŠ a ZŠ Všeruby darovaly vlastní ob‐
rázky, které si návštěvníci mohli odnést do‐
mů jako malý bonus za věnované finanční
prostředky. Dětská tvorba zaznamenala vel‐
ký úspěch. Spolku Tanaberk věnoval Václav
Sika svůj obraz a knihu Vzpomínky 2 k pří‐
mému prodeji na místě, jehož výtěžek popu‐
tuje ve prospěch kostela. Nádherný akryl na
plátně s názvem Vykvétání nakonec vydražil
za nejvyšší nabídnutou částku, bohužel jen
po telefonu, protože se účastnil posledního
rozloučení s hrabětem A. F. Schönbornem,
pan starosta Bc. Václav Bernard.
Kostelu sv. Anny na Tanaberku byla připsána
krásná částka 8 836 Kč na jeho transparentní
účet 320938698/0300 z příspěvků návštěv‐

níků koncertu. Konto účtu doplnila částka
6 500 Kč, kterou přispěl koupí obrazu pan
starosta.
Společné odpoledne jsme zakončili poseze‐
ním u grilovaných klobás, piva a domácího
sladkého pohoštění, které připravili členové
spolku Tanaberk. Účastníkům i návštěvní‐
kům děkujeme. 
Sledujte nás na Facebooku či Instagramu
s názvem stránky: KOSTEL SV. ANNY NA TA‐
NABERKU, kde se dozvíte veškeré dění ko‐
lem kostela sv. Anny.  
17. prosince zveme na vánoční koncert Mrá‐
kovského souboru v kostele sv. Anny.  

Martina Pejsarová, spolek Tanaberk

Benefiční koncert
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Květen 1996. Napsala Marie Krausová,
tehdy druhá nejstarší občanka Brnířova.

Starý p. Gruber se sem přiženil jako mladý
sice ze Kdyně, ale pocházel z Bořic. Byli 3 sou‑
rozenci, dva synové a dcera. Když zemřel otec,
matka se s nimi přestěhovala do Kdyně. Jeden
z bratrů se vyučil kovářem, tento p. Gruber pe‑
kařem.

První žena tady mu brzy zemřela a druhou,
kterou pamatujeme, mu prostě dohodli. Byla
ve Vídni, napsali o ni, aby přijela, že se může
vdát. Přijela a byla svatba. Pocházela z Mezho‑
lez ze mlýna.

Hospůdka byla malá, stará, postupně koupili
pole, louku, měli 2 děti, dcerku z r. 1899, syna
nar. r. 1901. V r. 1908 na stejném místě postavi‑
li novou hospodu, malý krámek, v němž byl
pult, zadní stěna samý šuplík, jen biče tam vise‑
ly a v rohu stála koštata. V druhém rohu po ru‑
ce pytle s moukou. Hospodářstvíčko, 2 tažné
krávy, s nimiž si p. Gruber vozil zboží z nádraží
a pivo z Kouta. Do hospody se scházelo hodně
hostů i hostů ze Kdyně, hlavně v neděli. To už
pan Gruber po 13. hodině co chvíli vycházel, vy‑
hlížel ke Kdyni první hosty, vítal, odvedl je do‑
vnitř a zase po chvíli vycházel a vyhlížel další.
Paní Gruberová to zase dělala opačně. Ta zase
hosty vyprovázela, když odcházeli. První hosti
byli páni z přádelny, byli to Francouzi, před ni‑
mi měli továrnu Němci. Ti přicházeli první,
první také odcházeli. Uměla německy, dost
dlouho se s nimi loučila. Druzí hosté ze Kdyně
odcházeli později. To bylo každou neděli.

A ti „pátkaři“, ti už tady tehdy pátky drželi.
Můj muž, než se oženil, si pátky vymiňoval,
o nedělích nemluvil, ty prý jsou samozřejmé.
Tady se také hrála divadla, pak byla „Mikuláš‑
ská“ zábava s pěknými kuplety, v masopustě
„Hasičský“ bál, pak „Voračky“ s maškarami a
pak ještě ta naše „Martinská“ pouť. A tu bych
chtěla popsat tak, hlavně ty přípravy, jak jsme
to – jako přímí sousedi – poznali.

Ráno, když pospraven dobytek, vyjel pan
Gruber ze dvora vozem s nízkými prkny před
hospodu. Čekal, až paní Grubrová přinesla tep‑
lou deku, prostřela ji po voze a vynášela vyky‑
nuté těsto na mísách. Potom v hrncích mazání,
tvaroh, mák, povidla, v hrnečkách mandle, roz‑
inky, papíry pod koláče i na výsluhy. Jen po
Kdyni jich hned od pekaře roznesli 50 hostům,
kteří sem chodili.

Když to tak paní Gruberová všechno na vůz
vynesla, přinesla čistý ubrus, přikryla i teplou
dekou, p. Gruber to rukama jakoby pohladil, ne‑
bo požehnal, aby se to povedlo, vzal opratě a bič
do ruky a jelo se do Kdyně k pekaři. Tam už če‑
kali, všechno se z vozu vyneslo a dali se do kolá‑
čů. Nazdobili, upekli a co se nerozneslo, zbylé
koláče i s nádobím zase p. Gruber odvezl domů.

To byl pátek před poutí, o pouti pak byla ta‑
neční zábava. Mladí Grubrovi, ty už ty poutové
výsluhy nedělali, také to není maličkost. To bylo
každý rok jako svatba. A mladý, tehdy p. Gruber
Jara, ten měl tvrdý režim. Ten nemohl s kluky po
výletech, ten musel být pořád po ruce. Přišel ně‑
kdo, někdy celá parta, chtěli oběd nebo večeři, a
když nebylo nic u ledu, hned – vem kolo a jeď.
Zavřeno, nezavřeno, šel zadem, i v noci, přinesl
na řízek, biftek a za chvíli bylo jídlo na stole. 

Libuše Hynčíková, kronikářka obce Brnířov

Z brnířovské
kroniky



V nové obytné zóně v horní části Chodské
Lhoty se staví rodinné domy. Inženýrské sítě
v této obytné zóně s pěti stavebními parcela‐
mi byly dokončeny na podzim roku 2022. Je‐
den dům je již po kolaudaci, další ve stádiu
hrubé stavby, dva ve fázi projektové přípravy.  

M. Jäger

Městys Koloveč ve spolupráci s místními spolky a sdruženími
uspořádal akci nejen pro děti „Rozloučení s prázdninami“, v tomto
roce s hlavním tématem koně. Vše se odehrálo v sobotu 9. září
2023 od 14:00 u kolovečského rybníka "U Holce". 
Pořadatelé připravili pro děti pestrý program, v němž nechyběly

hry a soutěže, prohlídky hasičské techniky, projížďky na lodičce,
malování na obličej, airbrush tetování, modelování balonků,
ukázka tahání dřeva s koněm, poníci na mazlení i svezení, parku‑
rové skákání, závody Hobby Horsing a projížďky v kočáře taže‑
ném koňmi.
Celkem se na připravená stanoviště vypravilo 85 dětí všech věko‑

vých kategorií, aby nasbíraly 8 razítek a mohly si vyzvednout při‑
chystané odměny. 
Závěrečnou atrakcí bylo koupání tažných koní, kteří si chladivé
osvěžení za svou odpolední dřinu určitě zasloužili. 
Akci přálo nádherné letní počasí a v areálu byl připraven hudeb‑

ní doprovod i pestré občerstvení.    Petra Křížová, foto Petr Dolejš
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Rozloučení s prázdninami

Podzimní rybaření v Kolovči

Sbor dobrovolných hasičů Libkov za pomoci
obce pořádal 23. září předposlední závod
Úslavského poháru. 

Zúčastnilo se celkem 27 rybářů, mezi kterými
byli i místní obyvatelé. Prvním místem se pyšní
pan R. Sláma (675 cm), na druhém se umístil
pan M. Vican (647 cm) a třetí místo obsadil pan
K. Kaufner  (642 cm). První tři rybáři za svůj vý‑
kon získali poháry a věcné ceny. Oceněni byli
rybáři až do desátého místa. Počasí se vydařilo,
zajištěné občerstvení bylo výborné. Akce byla
zakončena posezením s příjemnou zábavou.
Velké poděkování patří pořadatelům závodů.
Všichni byli velice spokojeni a moc se těší na
příští rok. B. Černá, starostka obce

Nové domy
V sobotu 2. září pořádal ry‑
bářský spolek Koloveč pro
všechny zájemce "U Holce"
podzimní rybářské závody.
V kategorii dospělých se na 3.
místě umístil Cingroš Jakub
s 179 cm, na 2. místě skončil
Cingroš Roman s 222 cm a ví‑
tězství si odnesl Švarc Miros‑
lav s úlovkem 232 cm. V kate‑
gorii dětí se na 3. místě umístil
Hajšman Petr s 37 cm, na 2.
místě skončila Suková Adéla
s 41 cm a 1. místo obsadil
Hajzner Adam s délkou 102
cm. Kapitálním úlovkem byl
amur bílý délky 86 cm!
Pořadatelé zajistili občerstve‑
ní a na výherce čekaly zajíma‑
vé ceny.  
Petra Křížová, foto Petr Dolejš

Rybářské závody v Libkově



Kdyňsko5/2023 strana 15



Kdyňsko v září zářilo

Do Kolovče opět přijela pouť. A bylo to tam jako o pouti.      Foto Petr Dolejš

Dne 17. 9. pořádala obec Nová Ves opět podzimní vycházku. Tentokrát byla
cílem Kdyně, kde nás s úsměvem přivítali ve sport baru a měli pro nás při‑
pravené menší občerstvení. Pánové nepohrdli pivem a maminky s dětmi
uvítaly blízkost cukrárny – Zmrzlinkovny. Počasí nám přálo také, a tak
jsme si nedělní odpoledne užili.    Z. Štípková, foto M. Zemková

V neděli 17. září za letního počasí proběhla pouť u Dobré Vody včetně
mše svaté u kaple Panny Marie Bolestné. Byla o to svátečnější, že mši ce‑
lebroval plzeňský biskup Mons. Tomáš Holub, který přijal pozvání sta‑
rostky obce Pocinovice. Pouť navštívilo asi 500 lidí včetně přátel z par‑
tnerské obce Schwarzach u Nabburgu ze SRN, kteří byli po celý sváteční
den hosty obce Pocinovice.  Marie Homolková, starostka obce    

Počasí nám zatím přeje, a tak využíváme školní zahradu nejen k venkov‑
ním svačinkám, ale trávíme zde i některé vyučovací hodiny. Venku se nám
nejen dobře čte, ale i procvičuje abeceda při hledání věcí na daná pís‑
menka, můžeme měřit vzdálenosti nebo pozorovat rostliny a živočichy.
Snažíme se tak využívat prvky programu Učíme se venku a vyzkoušíme
i něco z Montessori pedagogiky.  R. Reifová, ZŠ Všeruby

V Němčicích uspořádali  9. září ve spolupráci s místním SDH dětský den. 
Petra Poláková

Budované zázemí u nového multifunkčního hřiště v Chodské Lhotě tvoří
zahradní domek s přístřeškem. Domek bude sloužit především jako sklad
sportovního vybavení hřiště a navazující přístřešek bude opatřen lavič‑
kami se stolem a vytvoří zázemí pro uživatele hřiště.                      M. Jäger                     


